
4 SZEGEDI EGYETEM 

Miből? 
Az egyetemi hallgatóknak 

— ezért hallgatók — tanul-
niok kell. Tanulni kell nem-
ctak a gyakorlati fogásokat, 
hanem az elméleti részt is. 
sőt! A hallgatóság zömében 
meg is van a tanulási szán-
dék. Különösen kiütközik ez 
félévkor és évvégén. Na» 
gyón kellemetlen viszont, 
hogy ez a szándék gyakran 
sokat veszít intenzitásából, 
mert felmerül a kérdés: mi-
ből tanuljak? 

Vantiak jegyzetek — igen : 
sokszor jók és gyakran nem 
is hosszúak — melyekből jó 
tanulni. Sajnos a jó jegy-
zetek alig hozzáférhetők. 
Egyszerűen nem lehet kapni! 
Vannak tankönyvek, ezek 
viszont igen hosszúak és ta-
lán csak azért tankönyvek, 
mert rájuk van írva. Ehhez 
hozzájön a „leadott anyag" 
és akkor teljes a káosz! 
Bonyolítja a dolgot, hogy 
vannak tantárgyak, melyek-
ből sem jegyzet, sem tan-
könyv nincs. Ilyenkor mi-
ből tanuljon a szorgalmas 
ember? 

Mi a gyakorlat? Mind-
hármat kell tanulni, mert 
„megkövetelik". Ez olyan 
mennyiség — elsősorban ol-
dalra —, hogy elolvasni is 
elég. (Ügy látszik nálunk a 
tankönyv íróinak oldal-
számra fizetnek.) 

Mi lenne, ha 190—200 ol-
dalas tankönyvek lennének? 
Nem fér bele az anyag? 
Külföldön belefér? (Néha 
nálunk is.1 Nehéz felfogni, 
hogy miért „kézikönyvet" 
kapnak a hallgatók7 Nekik 
tankönyv kellene! 

Érdemes lenne ezen az 
ügyön morfondírozni egy ki-
csit és keresni a megoldást, 
egy nagyon kicsit a hallgató-
ságot is figyelembe venni eb-
ből a szempontból, mert 
végeredményben nekik Író-
dik a tankönyv. Azt gon-
dolom nemcsak áldás lenne 
nz ifjúságnak egy jó meg-
oldás, hanem jobban el is 
tudná sajátítani azt ami kö-
vetelmény. 

Az oktatási reform korát 
éljiik. nagy hiba lenne eb-
ből kihagyni a tankönyv 
problémát. Ezt is meg kell 
oldani, minél előbb, annál 
jobb. 

KASZA •» 

Diagnózis a szegedi orvosképzésről | TÁNCOLÓ FIATALOK 

Körzeti orvosi rendelők, 
klinikák, kórházak váróter-
mében néha több órát vára-
kozó betegeknek a fejében 
bizonyára megfordult már 
az a gondolat, hogy máért 
nem képeznek több orvost? 
Ok saját bőrükön érzik, 
hogy az utóbbi években jó-
val gyorsabban növekedett a 
biztosítottak száma. 

Pedig az 19B3—64-es tan-
évben négy orvostudomá-
nyi egyetemünkön TJ92 
hallgató tanult, töob mint 
azelőtt bármikor, és négy-
szer annyi, mint 1938— 
39-ben. Ha figyelembe 
vesszük. hogy milyen 
nagy szükség van orvo-
sokra, akkor joggal kér-
dezhetjük. hogy milyen 
eredménnj el vizsgáznak 
az orvostanhallgatók? 

Vajon elégedettek lehe-
tünk-e az addigi eredmé-
nyekkel? Mik az okai a túl-
zott vizsgahalasztásoknak? 

Divatos manapság orvos-
tanhallgatónak lenni. Akad-
nak szülők — méghozzá szép 
számmal — akik álmaik ne-
továbbjának tekintik. ha 
gyermekükből orvost nevel-
hetnek. Sokszor nem válo-
gatnak az eszközökben. 
Gyakran a gyerek képessé-
geit sem mérlegelik, s haj-
lama, érdeklődése ellenére 
egyengetik út ját efelé. Ha 
nem sikerül a felvétel), vagy 
ha felveszik, de rosszul vizs-
gázik. akkor szóba kerül, 
hogy bizonyára túl saigorú-
an osztályoznak. Arra nem 
gondolnak, hogy ae orvosi 
pálya rátermettséget, szor-
galmat és önfegyelmet igé-
nyel. Az sem titok, hogy az 
orvosképzésnek lehet legke-
vésbé lemaradni a tudomány 

l. Divat vagy hivatás 
haladásától. Figyelemre mél-
tók azok az erőfeszítések, 
amelyeket a re form megva-
lósításáért tesznek profesz-
szoraink. — Gondolok itt a 
ciklikus oktatással való kí-
sérletezésre, bár ennek épp 
annyi, sőt több ellenzője 
van, mint híve. 

Ellentmondás van a vizs-
gaeredmények és azon állí-
tás között, hogy a felvételi 
vizsgákon alaposan megszű-
rik a jelentkezőket. A két-
háromszoros túljelentkezés 
lehetővé teszi a válogatást. 
Ezért elvben azok kerülnek 
be. akik rátermettségükkel, 
tehetségükkel kiemelkednek 
társaik közül. Mivel min-
denkiből nem lehet orvos, 
aki érettségi után ezt vá-
lasztja élethivatásul, ezért 
azt kellene elérni, hosy 
olyan ne rekedjék kívül, aki 
orvosnak alkalmas. 

A felvételi vizsgák problé-
máival egyébként külön 
cikkben lehetne foglalkoz-
ni. hiszen annyi tényezőt 
kell figyelembe venni, 
hogy sokszor előfordulhat 
tévedés. A pontrendszer-
nek is megvan a hátránya. 
Ez pedig abból fakad, 
hogy nem azonos tudás-
szintet jeleznek ténylege-
sen a gimnáziumok jeles 
vagy kitűnő minősítései. 

Az alacsonyabb mércét al-
kalmazó gimnázium mintegy 
mankót ad diákjainak a fel-
vételihez. — Most azt. ne 
vizsgáljuk, hogy szándéko-
san-e, vagy seim, hiszen ezt 
nagyon nehéz kimutatni. •— 
Ezt csak példaként említet-
tem, hogy a felvételi bizott-
ság munkájának nehézségét 
érzékeltessem, anélkül, hogy 
ez a rá juk eső felelősségből 
bármit is levonna! 

Tény az, hogy bizonyos 
százalékban bekerülnek 
olyanok is még orvostanhall-
gatónak. akik nem éreznek 
különösebb hivatást, hanem 
divatból vagy egzisztenciális 
meggondolásokból akarnak 
orvosok lenni. Ezekre az a 
jellemző, hogy nem tudják 
olyan könnyen legyőzni a 
nehézségeket, mint a többi-
ek. Közülük kerül ki, — 
csak kényelmi szempontokat 
érvényesítő, — a vizsgaha-
lasztók egy része. Ok a 
hangadók nem egyszer, ami-
kor a vizsgák komolyságát 
kell lebecsülni. Ezért nem 
kell hagyni, hogy különféle 
módon ezek orvosi diplomá-
hoz jussanak! Az első két 
év legyen valóban szűrőév, 
ne engedjék átsiklani azo-
kat, akikkel később is csak 
baj van! 

Arra sincs semmi szükség, 
hogy valaki hét-nyolc évig 
járjon egyetemre, mint 
ahogy erre jelen pillanat-
ban is vannak még pél-
dák. A tanulmányi fegye-
lem megerősítéséi az élet 
sürgeti. Jól tudjuk, hogy 
itt látszat-változtatások 
nem segítenek. 
Alapos vizsgálódás, részle-

tes elemzések talán felhív-
ják a figyelmet egynémely 
káros jelenségre. Elsősorban 
a bukások, évismétlések, 
vizsgahalasztások okaira. 

B. Gy. 
Szobor Prágában, a Ju ius Fucik parkban 

(Búlinl felv.) 

P Í R B E S Z É D 
— Szegeá agyé egyetemi 

város? 
— Az bizony, — de oko-

sakat tudsz kérdezni! 
— És hol szórakoznak a 

hallgatók? 
— Hát — moziban, szín-

házban. presszóban, esetleg 
házibulikon. 

— Minden este? — mert 
ugye az egyetemisták a di-
ákigazolvány mellé pénzes-
zsákot is kapnak! 

— Persze, hogy nem min-
den este, 

— Es akkor mit csinál-
nak, ha nem látogatják eze-
ket a helyeket, de azért sze-

retnék kellemesen eltölteni 
az estét? 

— Mit tudom én! Jó idő-
ben talán sétálnak. . . 

— És télen? 
— Gyönyörködnek a szo-

ba négy falában, de mi len-
ne a megoldás? 

— Egy klub öregem, egy 
diákklub. 

— Volt már. de nem sike-
rült. 

— Olyat kellene „teremte-
ni"', ami kielégíti az igénye-
ket. Szeged egyetemi és fő-
iskolai Ifjúsága ennyit iga-
zán megérdemelne. 

M. R. 

testvérlapjaiÉ 
„KÖZGAZDÁSZ". 

BUDAPEST: 
Az esti és levelező 

oktatásról 
Az esti és levelező hallga-

tók felvételénél az elért 
pontszámok nagyság szerinti 
sorrendjének megfelelő fel-
vételt az esti és levelező ta-
gozat egésze helyett az egyes 
szakok vonatkozásában kí-
vánatos alkalmazni. Más-
részt indokolt bizonyos mér-
tékig figyelemmel lenni a 
pályázók betöltött munkakö-
rére, életkorára. 

A valamennyi tagozaton 
egyaránt használható, magas 
színvonalú tananyag .kialakí-
tása érdekében arra kell tö-
rekedni, hogy a tankönyvek 
és jegyzetek tömörek, vilá-

gosak és áttekinthetők legye-
nek. a didaktikai követelmé-
nyeknek megfeleljenek. 

Az oktatási rektorhelyet-
tes és a dékánok biztosítsák 
az óralátogatások ellenőrzé-
sének és a vizsgahalasztások 
elbírálásának az. eddiginél 
követlteretesebb intézését. 

Az esti- oktatás fejlesztése 
érdekében megvizsgálandó 
az esti tagozat gyakorlati fog-
lalkozásain az eddiginél ki-
sebb létszámú (30 fős) ta-
nulócsoportok kialakításának 
lehetősége. 

A perspektivikus tanterv 
kiegészítéseként már a je-
lenlegi első évfolyamon rög-
zíteni kell az esti hallgatók 
foglalkozásának kötelező, 
illetve fakultatív jellegét. 

Miért nem népszerű a színház? 

iFolytatás) 

HOGYAN LEHET m el-
lentmondó véleményeket 
összeegyeztetni? Hol az igaa-
ság? Miért nem eléggé láto-
gatják az egyetemisták és a 
főiskolások a színházat? 
Hogy tovább fokozzam a 
kérdést: 

miért nem alakult ki a 
színház körül az érdeklő-
dés eleven légköre, miért 
nem „ügy" a színház? 
A kölcsönös kritikák ösz-

gKebékítése véleményem sze-
rint eleve nem vezethet 
semmiféle megoldáshoz; in-
kább „adjuk össze" azokat, 
mert bizonyára mindkét ol-
dalon akad keresni való — 
sőt a harmadik oldalon is, 
hogy önkritikával éljünk. 

A vidéki és pesti színház 
helyzetét talán össze se le-
hetne hasonlítani. A több 
mint tízszeres lélekszám 
sokszorozva jelentkezik a 
közönség számában is. Nem-
esak azért, mert a vidéki 
színházkedvelók is megnaz-
nek egy-egy pesti előadást, 
ha módjuk van rá. Elsősor-
ban talán azért — mondhat-
nám —, mert az ,.Intenzív", 
rendszeresen színházlátogató 
közönség száma jóval na-
gyobb. A színházak profiloz-
hatják magukat egy-egy kó 
zönség-i' teg igényének meg-
felelően; míg 

a vidéki színház kénytelen 

egymaga minden igényt 
kielégíteni — végülis egyik 
igényt se tudja teljesen. 
Egy-egy darab még né-

hány házat talán elbír — 
közbevetőleg: az olyan da-
rab kevés, amely a legkü-
lönfélébb igényeknek ele-
get tud tenni —, de annyit 
nem, amennyiszer elő kell 
adni ahhoz, hogy a színház 
igényesen készülhessen fel 
a következőre. 

RÉGEN a vidéki színhár 
zak éppen ezért sokkal több 

»darabot játszottak kevesebb 
előadásban — természetesen 
általában jóval alacsonyabb 
színvonalon. Viszonylag 
könnyebb a helyzet a zenés 
daraboknál: a repertoár ki-
sebb. mint prózában, ahol 
folyton ú jabb és újabb mű-
veket igényelnek. Ugyanak-
kor az érdeklődés is egyse-
gesebb:az operakedvelő még 
Budapesten is szinte min-
den operát megnéz; ,de a 
prózai színjátszás kedvelője 
válogat. 

A problémákat lehetne so-
rolni még, ehelyett mi in-
kább a feltett, kérdésre ke-
resünk választ. Talán tagol-
juk három felé a terepet s 
úgy vizsgáljuk ki, mit te-
hetne. 

Tehát egyfelől az egyete-
mi és főiskolai közönség 
— másik oldalról a szín-
ház legyen vizsgálódásunk 
tárgya, harmadsorban pe-
dig a kettő közötti kap-
csolat kialakításában és 
fönntartásában számba jft-
hetó tényezők. 

S most göngyölítsük vissza-
felé a sort. 

A FŐVÁROSI színházi 
tégkörhöz kétségtelenül hoz-
zájárul. hogy a számban 
sokszoros sajtó — s a rádió 
meg a TV —• sokkalta töb-
bet foglalkoznak a fővárosi 
színházakkal és színészekkel, 
mint a szegedi sajtó a sze-
gedi színházzal. E? adottság 
kérdése — mondhatják rá. 
Ezzel azonban nem intéz-
tünk el semmit. Az egyetlen 
elintézési mód ~ véleményem 
szerint az lenne, 

ha a szegedi lapok rend-
szeresebben, sűrűbben fog-
lalkoznának a színházzal 
és a színészekkel. 

A népszerűsítés két irány-
ban hat: a közönségben ér-
deklődést kelt. s fönntar t ja 
azt. a művészekben pedig 
fölébreszti azt a nélkülözhe-
tetlen érzést, hogy egy ér-
deklődő közegben dolgoznak. 
A művészi munka legna-
gyobb ellensége az érdekte-
lenség. Hangsúlyozom a 
rendszerességei, az állandó-
ságot. a folyamatosságot; 
mert hiszen egy-egy darab 
kapcsán s az évad elején ed-
dig is foglalkozott a sajtó a 
színházzal, de nyilvánvaló, 
hogy ez a színház körüli 
kedvezőbb légkör kialakítá-
sához és fenntartásához nem 
elég. 

A sajtó után — s egy ki-
alakult érdeklődés alapján 
— azután majd meg lehet 
találni a kapcsolat más 
formáit, az ankétok és vi-
ták. esetleg egy-egy mű-
vész előadóestje szervezé-
sének módját is. 

DE VAJON mit tehet a 
színház? Ez elsősorban nyil-
v ánvalóan műsorösszeállítá-
si kérdés. Talán számolni 
kellene azzal, hogy mát, hol, 
kiknek játszhatnak. A kö-
vetkezőkre gondolok: a nagy 
színházban a zenés darabo-
kon kívül olyan bevált pró-
zai darabokat lehet színre 
vinni, amelyek iránt a kö-
zönség szélesebb rétegei ér-
deklődnek. Bevált darabok-
ról van szó —• nem kell a 
sötétben tapogatózni: ami 
általában sikeres volt, felte-
hetőleg itt is az lesz. Lesz 
ezek között modern darab 
is bizonyára. (Az ügynök 
halála sikerrel ment példá-
ul.) De számítsunk a mo-
dern, kísérleti vagy exklu-
zívabb darabok iránt érdek-
lődő közönségre is: ilyen da-
rabok előadására kínálkozna 
a kamaraszínház. Természe-
tesen azon fog múlni első-
sorban. hogy mit tártunk 
ilyen daraboknak. Tavaly 
egy beszélgetés során a szín-
ház egyik képviselője ilyen-
nek számította például 
Thurzó Gábor Hátsó ajtóját. 
Nos, ez a „középfokú társa-
dalmi dráma" azt hiszem, a 
harmincas években is épp 
annyira volt modern, mint 
ma. 

Egyébként e tekintetben 
akár közvéleménykutatásl 
is lehetne rendezni — 
például az egyetemisták és 
főiskolások között. 
Kétségtelen, hogy a diá-

kok nem igen érdeklőd-
nek a színház iránt. Amikor 
velük folytatott beszélgeté-
seim során egy-egy Szeged-
ről Pestre kerül színész ne-

vét úgy említették, hogy „ha 
az itt játszana", eszembe ju-
tott, hogy amikor csakugyan 
Itt játszott, nem tűnt föl, 
hanem akkor is azokra 
mondták ugyanezt, akik mái-
elmentek. Szóval: merjük itt 
is fölfedezni a jót — ne 
csak ha már egy másik kö-
zönség megtette ezt helyet-
tünk. Valahol itt kezdődhet-
ne a légkör kialakulása: 

tegyük félre a sznobiz-
must. amely nem az ered-
ményt veszi észse, hanem 
a sikert. Vagy inkább kar-
riert kellett volna mon-
danom? 

Ehhez persze némi segítség-
re lesz szükség. Az egyete-
mi előadók olykor szembe-
tűnően igényesebbek a szín-
ház iránt, mint saját maglik 
iránt — s ez, ha nem ugyan-
csak sznobizmus, hasznos is 
lehet: neveljen a színházi 
élmény iránti fogékonyság-
ra. 

Az sajnálatos, hogy sem-
milyen, a színjátszással 
foglalkozó kollégium nines 
az egyetemen, s a diákok 
elhangzott javaslata .fi-
gyelmet érdemel. 

Végül bizonyára az egyetemi 
és főiskolai közönségszerve-
zésen is volna mit javítani. 
De ha az érdeklődés (öleled, 
anélkül is megtalálják a 
pénztárat a diákok. Egyéb-
ként nyilván azért alkalmaz 
a színház is közönségszerve-
zőket. hogy ezt a feladatot 
megoldják. 

A KÉP természetesen így 
sem teljes. De talán arra al-
kalmas, hogy elkezdjenek 
vitatkozni e kérdésekről — 
s ezzel már az érdeklödé'-
felparázslik. 

VÉGE 
Németh Ferenc 

„ORVOSEGYETEM", 
BUDAPEST: 

A bizalmi választásokról 
Több felszólalásból kide-

rült, hogy elvárják: ne csak 
a bélyegk ¡osztásra korláto-
zódjék a bizalmi munka! 

Másik ehhez hasonlóan lé-
nyeges tapasztalata a szak-
szervezeti -I. alapsaervezel 
bizalmi válusztásuinak, hogy 
a tagság tóbb helyütt kinyil-
vánította azt a véleményét 
— az újonnan megválasztott 
bizalmikkal együtt —, hogy 
az állami vezetés támasz-
kodjék jobban a bizalmiak 
munkájára, kérjék a bizal-
miak segítségét, közreműkö-
dését jutalmazási, bérezési, 
üdültetési javaslatokban, 
munkavédelmi kérdésekben. 

Ezáltal nemcsak magának 
az állami vezetőnek a mun-
káját könnyítenénk meg, de 
csak ezen keresztül valósul-
hat meg a magasabb szín-
vonalú bizalmi munka, az a 
fa j ta aktivizálás, amit épp 
az állami vezetők Igényel-
nek, s nem merülhet majd 
fel olyanféle panasz, hogy 
egyes helyeken csupán a bé-
lyegkiosztásban merül ki a 
bizalmiak összes tevékeny-
sége. 

A bizalmiválasztások so-
rán a káderutánpótlást is cé-
lul tűzte ki az alapszervezet 
vezetősége — hogy azok a 
fiatalok, akik a KISZ-ből 
„kiöregedtek", ne kallódja-
nak el, hanem bekapcsolód-
hassanak a társadalmi mun-
kába a továbbiakban is, s 
alkalmasint — az sem elha-
nyagolandó szempont — is-
mereteket és tapasz' alatot 
gyűjtsenek a „párt előiskolá-
jában" esetleges későbbi 
párttevékenységükhöz. 

Párizsi és Fekete-tengeri 2 sze-
mélves 14 napos utazási lehető-
séget biztosíthat magiinak 
A 4 FORINTOS 

Szerenesc 
SORSJEGGYEL 

A SZtRbNCSb SORSJEGY 
1ŐBB NYEREMÉNYEI: 

családi ház garázzsal és személy-
autóval , különböző személvgépko-
csik, hűtőszekrények televíziós 
készülékek, rádiók és m á s é r tékes 
t á r g y a k . 

A Szerencse sorsjegyet február 
folyamán húzzák ki. 
Addig még vásárolhat! 


